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بازگشت به حاشیه 
خانه سینما که در دولت دهم بعد از درگیری های متعدد با رئیس سازمان سینمایی وقت، انحلال را هم تجربه کرده بود، پس از بازگشایی در دولت 
یازدهم، کمتر خبرساز شده بود. بنای مدیریت خانه سینما در سال های اخیر، تعامل با دولت بود و همین موضوع از سوی برخی از سینماگران 
به انفعال تعبیر می شد. در موضوع تأیید صلاحیت نامزدهای انتخابات هیأت مدیره از سوی وزارت ارشاد هم واکنش اعتراض آمیزی از سوی 
مدیرعامل و رئیس هیأت مدیره رسانه ای نشد، اما با انتشار خبر استعفای شاهسواری، مسئله تأیید صلاحیت ها هم دوباره مورد توجه قرار گرفته 
و به نظر می رسد در آستانه برگزاری مجمع عمومی باید منتظر حاشیه ها و جنجال های تازه ای شد که در سال های اخیر در مورد جامعه اصناف 

سینمایی کشور مسبوق به سابقه نبوده است؛ اتفاق هایی که شاید بر برگزاری مجمع عمومی و انتخابات هیأت مدیره هم سایه بیفکند. 
انتخابات هیأت مدیره خانه سینما قرار بود روز دوم مردادماه برگزار شود که چند ساعت مانده به شروع مجمع عمومی، با ارسال نامه ای از سوی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای بررسی صلاحیت نامزدها لغو و به زمانی دیگر موکول شد. برای آن تاریخ این اسامی نامزد انتخابات شده 
بودند: علی دهکردی از انجمن بازیگران، محمدمعین صمدی از انجمن انیمیشن، امیرحسین قدسی از انجمن طراحان فیلم، علی لقمانی از انجمن 
فیلمبرداران، مسعود اطیابی از انجمن مدیران تولید، رضا درستکار از انجمن نویسندگان و منتقدان سینما، حبیب اسماعیلی از انجمن مؤسسات 
پخش، علیرضا حسینی از انجمن تهیه کنندگان مستند، رسول صدرعاملی از انجمن کارگردانان، فرهاد توحیدی از انجمن فیلمنامه نویسان، 
مجید امانی زاده از انجمن مدیران تدارکات و منوچهر محمدی از شورای تهیه کنندگان. از این فهرست ظاهراً صلاحیت فرهاد توحیدی تأیید 
نشده است. پیش از این هم نام مجید برزگر در فهرست نامزدها به چشم می خورد که این سینماگر   در نهایت از حضور در انتخابات انصراف داد. 
در خبرهای غیررسمی از رسول صدرعاملی و منوچهر محمدی هم به عنوان افرادی که صلاحیتشان از سوی ارشاد تأیید نشده، نام برده شده 

بود که ظاهراً این اخبار صحت نداشته است .

مکث

مراسم تشییع پیکر هوشنگ ابتهاج 

در مقابل تالار وحــدت در تهران گزارش
برگزار شد.

به گزارش همشــهری، روز گذشته با حضور مردم و 
علاقه مندان شعر و شاعر فقید، مراسم تشییع پیکر 
هوشنگ ابتهاج )سایه( در مقابل تالار وحدت با سرود 
»ایران  ای سرای امید« و شــعر »ارغوان« آغاز شد. 
با پخش صدای شاعر که شــعر ارغوان را می خواند، 
موجی از حزن و اندوه فضای تالار وحدت را فراگرفت. 
پیش از آغاز مراسم در تالار وحدت، پیکر ابتهاج به 
خانه ارغوان رفته تا او برای آخرین بار با درخت ارغوان 
محبوبش وداع گوید. گفته می شــود نماز با امامت 
آیت الله مصطفی محقق دامــاد در این خانه بر پیکر 

»سایه« اقامه شده است.
در مراسم مقابل تالار وحدت، یلدا ابتهاج، دختر این 
شاعر، بر سن حاضر شد و حضورش با شعار درود بر 

سایه و تسلیت تسلیت حاضران همراه بود.
وی در سخنانی گفت: سایه بالاخره به سرزمین خود 
بازگشت. خوشــحالم که با همکاری وزارت ارشاد، 
سفارت ایران و همکاری مردم، این اتفاق رخ داد و من 
با برادرانم کیوان و کاوه توانستیم این مسئله را فراهم 
کنیم که امروز به وطن برگردد و با مشــایعت شما 
راهی زادگاهش شود و فردا)شنبه( پنجم شهریورماه 

از ساعت 8صبح در باغ محتشم به خاک سپرده شود.
او افزود: مــن ایــن روز را هرگز تصور نداشــتم و 
نمی دانســتم چه پیش می آید، امــا اکنون همه ما 
اینجا در یک غم شریک هستیم. از جانب خودم به 
شما تسلیت می گویم. امیدوارم که این امانت را از ما 

بپذیرید و در این خاک حفظش کنید.
فرزند ابتهاج ادامه داد: درســت است که جسم او به 
خاک سپرده می شود، اما با شعرش در این سرزمین 

می ماند.
پدر من انسان شریفی بود و تا آخرین لحظه که حتی 
در بیمارستان صحبت می کرد، تمام فکرش مردم 
ایران و غم و شــادی آنها بود و همیشه عشق مردم 

ایران را در دل داشت.
فرزند او خاطرنشان کرد: سایه پیامش را با شعرش 
منتقل کرده و هیچ پیام و حــرف اضافه ای به غیر 
از آن نگفته اســت. او با شــعرش، مهرش به ایران، 
فرهنگ و هویت آن را حفظ کرد. امروز ما همه وارث 
گفته هایش هستیم. امیدوارم در شعرش تعمق کنیم 
و فقط با خواندن، از آن نگذریم. در شــعر او به غیر 
از مهر، دوســتی و حرمت این خاک را نگه داشتن، 

چیزی نگفته است.
دختر هوشــنگ ابتهاج ادامه داد: پدرم همیشــه 
می گفت می خواهم به رشــت برگردم؛ به جایی که 

به مردم آن تعلق دارم. او همیشــه می گفت مردم 
آن کسی را که با صداقت حرف می زند، می فهمند و 
امروز مردم ایران با هر سلیقه ای این سخن او را پاسخ 
دادند. ســایه اگرچه در زندگی خود سختی کشید، 
اما تلخ نشد و امید را به ما بخشــید و ما با این امید 

زندگی کردیم.
او در ادامه خطاب به مــردم گفت: این امانت )پیکر 
پدرش( را از ما بگیریــد. وقتی به آلمــان برگردم 
این امکان را ندارم هر روز به ســر این خاک بیایم، 
اما امیدوارم شما همیشه با شــعرش او را یاد کنید، 
چه بر ســر مزارش که امیدوارم مزار شایســته ای 
باشد و چه با شعرهایش. احمد جلالی، سفیر سابق 
ایران در یونسکو به عنوان دیگر ســخنران با اشاره 
به حضور شــفیعی کدکنی در مراســم گفت: آقای 
کدکنی به خاطر تألمات روحی قادر نبودند در مراسم 
سخنرانی کنند، اما حضورش مایه امید است؛ اینکه 
شاعری هم وزن سایه در بزرگداشت و مراسم بدرقه 

او حضور داشته باشد، خود برکتی است.
او با اشــاره به آخرین دیدارش با هوشــنگ ابتهاج 
در روزهای پایانی عمر این شــاعر در بیمارســتان، 
گفت: در حالت بیماری که به رفتنش انجامید، تنها 
چیزی که باعث شد تا سایه را سرحال کنیم و برق 
در چشمانش بیاوریم، شــعر بود و من این حیله را 

می دانستم که اگر برای او شعر بخوانی، جان می گیرد 
و من همیشه برایش شعر می خواندم.

او با بیان اینکه ســایه، یکی از دانه درشت های شعر 
ایران اســت، ادامه داد: شعر ســایه در جهان زبان 
فارسی و فارغ از مرزبندی های جغرافیایی و سیاسی 

خوانده می شود.
جلالی با طرح این سؤال که چطور می شود شعر سایه 
را پاسداشت، به بخشی از شعر سایه »پاسخم گو به 
نگاهی که زبان من و توست« اشاره کرد و گفت: زبان 
به معنای لغت و واژه نیست، زبان به معنای مهربانی و 

انسانیت و زبان فرهنگ است.
دختران مدرسه »سلاله« که در زمان حیات با سایه به 
گفت وگو پرداخته بودند، در این مراسم به شعرخوانی 
پرداختند که بعد از پایان شعرخوانی آنها، یلدا ابتهاج 
به آن دیدار اشاره کرد و از حس پدرش به شعرخوانی 
آنها گفت.  مراســم با پخش سرود »ایران ای سرای 

امید« و با خوانش و همراهی مردم به پایان رسید.
محمدرضــا شــفیعی کدکنی، بهمن فرمــان آرا، 
ابراهیم اسماعیلی اراضی، محمدعلی مودب، سهیل 
محمودی، سیدمحمدعلی ابطحی، اسماعیل آذر، 
علی دهباشی و... از چهره های حاضر در مراسم بودند.
امروز پیکر هوشنگ ابتهاج در باغ محتشم  زادگاهش 

شهر رشت به خاک سپرده می شود.

وحدت زیر سایه ارغوان 
پیکر هوشنگ ابتهاج در تهران تشییع شد 

خانه سینما در آستانه برگزاری انتخابات هیأت مدیره دچار حاشیه شده است
استعفا یا اعتراض؟

منوچهر شاهسواری در آستانه 
شهاب مهدویسینما

روزنامه نگار
برگزاری انتخابات هیأت مدیره از 
مدیرعاملی خانه سینما استعفا 
داد؛ استعفایی که با سکوت شاهسواری، تفسیرهای متفاوتی را به همراه 
داشت. برخی این استعفا را واکنشی به روند برگزاری مجمع عمومی خانه 
سینما و انتخابات هیأت مدیره و دخالت ســازمان سینمایی در ترکیب 
نامزدها دانستند؛ به خصوص اینکه در روزهای اخیر برخی انتقادهای تندی 
نسبت به انفعال خانه سینما در قبال آنچه دخالت سازمان سینمایی در 
انتخابات هیأت مدیره خوانده می شد، داشتند. مهم ترین واکنش از سوی 
محمد مهدی عسگرپور، مدیرعامل اسبق خانه سینما صورت گرفته بود. 
محور اصلی انتقادات عسگرپور هم انفعال مدیریت خانه سینما نسبت به 
رفتارهای وزارت ارشاد بود: »پرسش من این است که اساسا نهاد صنفی چه 
کاری انجام می دهد؟ آیا باید صرفا نقش تسهیل کننده اجرای اوامر وزارت 
ارشاد را داشــته باشــد؟ گاهی اوقات این موقعیت خطا را با سکوت یا با 
بی عملی یا حتی با انفعال تسهیل می کنیم. اگر قرار است این نقش را داشته 
باشیم، بی شک باید منتظر این هم باشیم که ضلع سوم که خود هنرمندان 
هستند، برای دفاع از کیانشان وارد ماجرا شوند. این فرمولی نیست که من 
آن را کشف کرده باشم. سیر طبیعی امر است که اگر ضلع اول کار خودش 
را درســت انجام ندهد و ضلع دوم دچار انفعال باشد، ضلع سوم کارش را 
خودش انجام می دهد، حالا هرکسی به طریق خودش؛ یعنی یکی با نوشتن 
نامه، دیگری با رفتن یا نرفتن به جشنواره داخلی یا خارجی.« از سوی دیگر 
عده ای دامنه انفعال مدیریت خانه سینما را در قبال مشکلات پیش آمده 
برای ســینماگران در دولت قبلی جســت وجو می کردنــد و عملکرد 
شاهسواری را زیر سؤال می بردند: » دردوره مدیرعاملی شاهسواری در خانه 

سینما مشکلات مختلف سینماگران با سکوت هیأت مدیره خانه سینما و 
مدیرعامل آن روبه رو شد و در برابر مسائلی مانند توقیف بی رویه و سلیقه ای 
فیلم  های مجوزدار از سوی سازمان سینمایی وزارت ارشاد دولت روحانی، 
شیوع کرونا و بحران کاری و معیشتی اهالی ســینما، قاچاق فیلم های 
سینمایی، مشکلات بیمه ای اهالی ســینما، ورود صداوسیما به موضوع 
مجوزهای نمایش خانگی و تاسیس نهاد ساترا و... خانه سینما که نام نهاد 
صنفی سینمای ایران را یدک می کشد، اقدام مؤثری انجام نداد.« این طیف 
استعفای شاهسواری از مدیرعاملی خانه سینما را در شرایطی که طبق 
قانون دیگر نمی توانست در این سمت ابقا شود به نذر روغن ریخته پای 
امامزاده تعبیر کردند؛ استعفایی که محمدعلی نجفی اعلام کرد حاضر به 

پذیرشش نیست.

استعفایی که پذیرفته نشد 
رئیس هیأت مدیره خانه سینما اعلام کرد: استعفای منوچهر شاهسواری 
از مدیرعاملی خانه ســینما پذیرفته نشده است. محمدعلی نجفی در 
گفت وگویی به ایسنا گفت: آقای شاهســواری در نامه ای محرمانه به 
بنده درخواســت اســتعفای خود را مطرح کردند که این موضوع در 
هیأت مدیره مطرح شد، ولی با آن موافقت نشد. او گفت: از آنجا که روز 
9شهریور مجمع عمومی و انتخابات خانه سینما باید با حضور مدیرعامل 
برگزار شود، استعفا پذیرفته نشده و فعلا مسکوت باقی می ماند. نجفی 
درباره وضعیت انتخابات هیأت مدیره و کاندیداها که وزارت ارشــاد بر 
بررسی صلاحیت آنها تأکید دارد، توضیحی نداد، ولی ابراز امیدواری 
کرد که برنامه ریزی روز نهم شهریور - برای برگزاری مجمع عمومی و 

انتخابات - اتفاق بیفتد.

انتقاد شدید از برخی اعضای هیأت مدیره
نجفی در گفت وگویی با مهر به انتقاد شدید از برخی اعضای هیأت مدیره 
خانه سینما، از رسانه ای شدن خبر استعفای شاهسواری ابراز تأسف کرد. 
او گفت: »قرار ما بر این بود که کسی درباره این استعفا صحبت نکند. درواقع 
روز چهارشنبه دوم شهریورماه ساعت۱۵ در خانه سینما جلسه هیأت مدیره 
در ارتباط با جشن خانه سینما برگزار شد که آقای توحیدی در این جلسه 
درباره جشن صحبت کرد. بعد از اینکه آقای توحیدی خانه سینما را ترک 
کرد، نامه آقای شاهسواری توسط خانم منشی به من داده شد و من نامه را 
که در آن بسته بود، باز کردم و به هیأت مدیره دادم و مشخص شد که آقای 
شاهسواری به دلایلی استعفا داده  من در آن جلسه گفتم که ارائه این نامه 
را در صورتجلسه بنویسید، اما حق ندارید تا زمان انتخابات روز چهارشنبه 

9شهریورماه خبر این استعفا را مطرح کنید.«
رئیس هیأت مدیره خانه سینما تأکید کرد: »متأسفانه عده ای که از داخل 
هیأت مدیره هســتند، احتمالاً این خبر را رسانه ای کرده اند؛ چرا که فرد 
دیگری غیر از هیأت مدیره از استعفای منوچهر شاهسواری خبر نداشت. 
در چنین شرایطی من به عنوان رئیس هیأت مدیره خانه سینما دچار تردید 
شــده ام؛ یعنی احتمال اینکه من خودم نیز دیگر حاضر نباشم با چنین 
افرادی همکاری کنم، بسیار زیاد است. از نظر من حضور این افراد برای 

خانه سینما فقط و فقط جز ضرر برای صنوف چیزی ندارد.«
نجفی گفت: »الان که با شما صحبت می کنم، نمی گویم تصمیم قطعی 
گرفته ام، اما نسبت به ادامه فعالیت خود دچار تردید شده ام. نزدیک به 
۲سال است چنین رفتارهایی را از سوی برخی از اعضای هیأت مدیره 
تحمل می کنم؛ به عنوان مثال زمانی که می خواستیم آقای شاهسواری 
را به عنوان مدیرعامل خانه ســینما انتخاب کنیم، مجبور شــدم در 
هیأت مدیره یکی از اعضای هیأت مدیره را از جلســه بیرون کنم. این 
فرد شــرایطی را ایجاد کرد که من واقعاً خجالت می کشم مطرح کنم. 
می خواهم بگویم کسانی در هیأت مدیره خانه سینما حضور دارند که در 

حد خانه سینما نیستند.«
او در پاسخ به اینکه دلایل استعفای منوچهر شاهسواری چه چیزهایی بوده 
است هم توضیح داد: »تحمل نکردن همین شرایط مهم ترین دلیل وی 
برای استعفا بود. متأسفانه وی فشار زیادی را برای حل مشکلات صنوف 
تحمل می کرد و هیأت مدیره مانند یک ســد جلوی وی ایستاده بودند؛ 
مثلًا مدیرعامل تحت فشار بود که هیأت انتخاب اسکار را معرفی کند و 

هیأت مدیره می گفت چرا به ما در این باره اطلاع ندادید.«
رئیس هیأت مدیره خانه سینما ادامه داد: »متأســفانه به دلیل انتخاب 
نادرست صنوف، صنف های تأثیرگذار در هیأت مدیره خانه سینما حضور 
ندارند. تأکید می کنم که هم اکنون نمی گویم استعفا داده ام یا می دهم، اما 

دچار تردید در ادامه فعالیت خود هستم.«

افت 8میلیونی تماشاگر سینما در ۵ماهه اول امسال در 
قیاس با مدت مشابه در سال۱398

هیاهو برای سالن های خالی
 سینمای ایران در وضعیتی قرار دارد که تقریبا هر چیزی در 
آن مهم است به جز خالی بودن صندلی سینماها. مسئولان 
ســینما به دنبال اجرای طرح ها و برنامه هایی هستند که به 
سختی می توان دریافت قرار اســت چه تأثیری بر وضعیت 
فعلی سینمای ایران داشــته باشــند. عوامل فعال سینما 
از مســئولان می خواهند از ســینما حمایــت کنند؛ بدون 
اینکه فیلم جــذاب و دیدنی ای بســازند و عوامل غیرفعال 
سینما از مسئولان می خواهند که زمینه را برای حضور آنها 
فراهم کنند و به ســیطره عوامل فعال سینما بر منابع مالی 
خاتمه دهند. ســینماداران عطشی سیراب نشدنی به اکران 
کمدی های »بفروش« بی سروته دارند و مجادلات حقوقی و 
قانونی میان گروه هایی که مدعی تصمیم گیری برای شبکه 
نمایش خانگی هستند، به بخشــی از اخبار روزمره رسانه ها 

بدل شده است.
در این میان به هر چیزی فکر می شود؛ جز اینکه از جمعیت 
80و چند میلیونی کشور، درصد بسیار اندکی سینما می روند 
و اساسا ســینما موضوع مهمی برای جامعه ایرانی نیست. 
به طور منطقی وقتــی کالا یا محصولی خریــدار ندارد چرا 
باید این  همه کشــمکش، دردســر و جنجال را برای تولید 
آن محصول متحمل شــد؟ ســرمایه تولید این فیلم های 
بی تماشــاگر از کجا می آید؟ چطــور فیلم هایی که حداقل 
هزینه تولیدشــان بالغ بر چنــد میلیارد تومان اســت، در 
گیشــه فقط 700،600میلیون تومان می فروشند، اما هیچ 
خبری از ورشکستگی و به خاک ســیاه نشستن سینماگر 
و تهیه کننده ای منتشر نمی شــود؟ چطور هیچ کارگردانی 
درباره اینکه چرا فیلمش در گیشه شکست خورده، ضرورتی 
به توضیح نمی بیند و چرا هیچ بازیگری به دلیل اینکه در قبال 
دستمزد کلانی که گرفته و فیلمش شکست خورده، از دور 
خارج نمی شود؟ گاه می شنویم ناشر یا کتابفروشی، مستقل 
و حتی غیرمستقل به هر دلیلی نتوانسته در بازار دوام بیاورد 
و کارش به تعطیلی کشیده است، اما در سینما از این خبرها 
نیست؛ هر قدر هم که شکست بزرگی بخورید، باز اگر جایی 
در مناسبات سینما داشته باشید، باقی می مانید و می توانید 
پول های بیشتری را با نابلدی خود هدر دهید. همه اینها از 
وضعیتی غیرطبیعی حکایت دارد که وضعیت سینمای ایران 

را بحرانی کرده است.

وضعیت بحرانی سینما
امیرحسین علم الهدی، کارشــناس اقتصاد سینما با نگاهی 
به آمار فروش سینما در ۵ماه ابتدایی امسال و مقایسه آن با 
چند سال پیش از شیوع کرونا تأکید کرده که وضعیت سینما 
بحرانی تر شده است. او ۲ماه قبل هم در گزارشی دیگر با اشاره 
به وضعیت فوق اورژانسی سینما پس از بررسی فروش فیلم ها 
در بهار۱۴0۱ گفته بود که اگر تمهیدات لازم برای مدیریت 
بحران سینما اندیشیده نشود، پیش بینی کاهش حدود 8 تا 
۱0میلیون مخاطب برای سینمای امسال به قطعیت خواهد 
رسید. در بخشی از گزارشی که علم الهدی در اختیار ایسنا 
قرار داده، آمده: »۵ماه دیگر هم از ورود به قرن جدید گذشته 
است و برای ســینمای ایران با نگاهی به آمار میزان کارکرد 
این ۵ماه، نشان دهنده ادامه وضعیت بحرانی تر سینما نسبت 
به نیمه دوم دهه۱390 است و باز هم و باز هم و باز هم تأکید 
می کنم بهتر اســت متولیان دولتی و صنفی ســینما برای 
خروج از این بحران فکر اساســی و عاجل نمایند!« در ادامه 
این گزارش آمده: »کاهش نزدیک به 8میلیون و۵00هزار نفر 
مخاطب امسال نسبت به سال۱398 مؤید این نکته است که 
سینما در وضعیت بحرانی تر قرار گرفته است )البته کاهش 
معنادار مخاطب در مرداد امسال به دلیل ایام محرم است( و با 
توجه به ادامه وضعیت بحرانی اقتصادی قشر »سینمارو« اگر 
باز هم تمهیدات لازم برای مدیریت بحران سینما طی 7ماه 
آینده اندیشیده نشــود، پیش بینی حدود ۱0 تا ۱۲ میلیون 
مخاطب برای ســینمای امســال دور از ذهن نخواهد بود و 
جهت جلوگیری از تبعات کاهش شدید مخاطب سینماهای 
کشور همچنان اعتقاد دارم اصلاحات اساسی در سیاست های 
تولید، توزیع و نمایش فیلم باید ایجاد شود تا توان ادامه حیات 
سینما در دسترس باشد. منجی سینما در خارج از آن نیست، 

در خود سینماست؛ خواه دولت، خواه فعالان آن...«.

یک گسست خطرناک
طبق این گزارش مخاطب ســینما در ۵ماهه اول سال های 

۱39۵ تا ۱۴0۱ به شرح زیر بوده است:
...................................... ۱۴میلیون و 3۵هزارو77۱نفر ۱39۵
۱396....................................... ۱۱میلیون و ۵۴هزارو90۱نفر
................................... ۱۵میلیون و38۴هزار و ۱98نفر ۱397
.................................. ۱۴میلیون و 763هزار و ۵۵۲نفر ۱398
.........................................................۲7۴هزار و ۲6۵نفر ۱399
......................................................... 6۱8هزار و 376نفر ۱۴00
..................................... 6میلیون و ۲۴0هزار و 967نفر ۱۴0۱
در سال های ۱399 و ۱۴00 شــیوع کرونا باعث شده بود که 
سینماها بیشتر ایام سال تعطیل باشند و فیلمی روی پرده ها 
نرود، اما بعد از فروکش کردن نســبی کرونا در ســال۱۴0۱، 
ســینمای ایران با افت 8.۵میلیون نفری تماشاگر در ۵ماهه 
اول سال نسبت به سال۱398 مواجه شده است. ممکن است 
این سؤال پیش بیاید که افت تماشاگر چه لطمه ای می تواند به 
سینمایی بزند که دست اندرکاران و سرمایه گذارانش بی نیاز از 
دخل و خرج فیلم هایشان هستند؟ هرچه فیلم ها کمتر دخل 
و خرج کنند یا به عبارت دیگــر، هر چه فیلم ها کمتر به فروش 
گیشه وابسته باشــند و عوامل اصلی ساخت یک فیلم پیش از 
تولید به سود برسند، امکان ساخت فیلم هایی که سوژه و ساختار 
جذابی برای تماشاگر داشته باشند، بیشــتر از دست می رود. 
فیلم ها مطابق نظر سفارش دهندگانشــان ساخته می شوند و 
کاری به کار سلیقه مخاطب ندارند. نهادی که سفارش ساخت 
فیلمی را می دهد یا کسی که سرمایه گذار است، مسیر حرکت 
سینمای ایران را تعیین می کند و این مسیر مدام از مردم دورتر 
خواهد شد. در نهایت کار به جایی می رسد که سفارش دهندگان 
هم، به دلیل بی علاقگی مردم به سینما، تمایل خود را به کار در 
این محیط از دست می دهند و سینمای متروکه  را رها می کنند 
و به دنبال راه انداختن کسب وکاری جدید در فضایی جذاب تر و 
پرمخاطب تر می روند. مسئولان سینما، اگر می خواهند آن روز 

از راه نرسد، باید به فکر مسائل اصلی سینما باشند.

خبرهایی از لندن و بوسان 
فیلم های بخش مسابقه جشنواره لندن و ۲عضو هیأت 
داوری جشــنواره بوسان معرفی شــدند. به گزارش 
سینه- ایران، شصت وششمین جشنواره فیلم لندن 
فیلم های بخش مسابقه خود را اعلام کرد که شامل 
فیلم هایي ســاخته کارگردان هایی چون سانتیاگو 
میتره بــا »آرژانتین« محصــول آرژانتین، کلمنت 
ویرگو با »بــرادر« محصول کانادا، مــاری کرویتزر 
بــا Corsage محصول اتریش، مــارک جنکین با 
Enys Men محصول انگلســتان، ساداده کعدان با 
»نزوه« محصول سوریه، آلبس دیوپ با »سن عمر« 
محصول فرانســه و فیضل بولیفه با »لعنتی ها گریه 
نکنین« محصول فرانسه است. جشــنواره لندن از 
3۱تا۴۲ مهر )۵تا6۱ اکتبر( در انگلستان برگزار خواهد 
شد. بیست وهفتمین جشنواره فیلم بوسان اعضای 
۲هیأت داوری جریان های جدید و جایزه یادبود کیم 
جی سئوک را اعلام کرد. ســرژ توبیانا منتقد فیلم و 
سردبیر پیشین نشریه کایه دوسینما، مدیر سینماتک 
فرانســه از 300۲ تا 6۱0۲، مدیر پیشین مرکز ملی 
سینمای فرانســه و مدیر فعلی یونیفرانس ریاست 
هیأت داوری جریان های جدید را به عهده دارد و آلن 
گیرودیه کارگردان فرانسوی، کامیلا آندینی کارگردان 
اندونزیایی، ریو کاسه بازیگر مرد ژاپنی و لی یوجینه 
تهیه کننده کره ای او را همراهی می کنند. ژان میشل 
فرودون منتقد نام آشنای فرانسوی و سردبیر پیشین 
کایه دوسینما ریاست داوری جایزه کیم جی سئوک را 
داشته و  در کنارش اوگی گامی نائوکو کارگردان ژاپنی 

و کیم هی-جونگ کارگردان کره ای قرار دارند.

نقل قول خبر

مستند

جشنواره

 سینما

رونق سینما سازی  
ساخت سالن سینما در دولت سیزدهم 

رونق گرفته است.
بــه گــزارش همشــهری، هاشــم 
میرزاخانــی، مدیرعامــل مؤسســه 
سینماشهر، با اشاره به حمایت گســترده دولت سیزدهم از 
زیرساخت های ســینما گفت:  از تیرماه سال۱۴00 تاکنون 
حدود ۱06ســالن جدید به بهره برداری رســیده اســت و 
هم اکنون نیز 300سالن دیگر هم در مراحل مختلف ساخت 
قرار دارند که از این تعداد 80سالن آماده افتتاح یا در مراحل 
نهایی آماده ســازی قــرار دارند. وی همچنین به ســاخت 
8سینمای جدید با 38سالن که درمراحل پایانی کار هستند 
اشاره کرد و توضیح داد: از آنجا که استفاده از فضاهای موجود 
و بهینه کردن آنها از وظایف مؤسســه ســینما شهر است، 
بازسازی و چند سالنه شدن آنها )تبدیل به پردیس سینمایی( 
در دســتور کار قرار دارد. هم اکنون در کشور 3۵0سینما با 
68۲سالن وجود دارد و اکنون ۱۵پروژه با ۴۴سالن نمایش 
در حال بازسازی است که با توجه به سرعت مناسب بازسازی 
پیش بینی می شود که این ســینماها تا پایان سال۱۴0۱ به 
سالن های فعال کشــور اضافه شــوند. در یک سال گذشته 
قرارداد حمایتی ۱۴پروژه با ۴۲ســالن تنظیم شــده است 
و تجهیز ســالن های مجتمع های فرهنگی و تبدیل آنها به 
ســینما نیز از دیگر فعالیت های مؤسسه سینما شهر است. 
 هم اکنون 89مجتمع فرهنگی ارشاد در سراسر کشور تجهیز 
و راه اندازی شده است که در یک سال گذشته 3سالن دیگر در 

شهرهای خاش، نیک شهر و زابل تجهیز شده است.
میرزاخانی با اشاره به ارتقای تجهیزات فنی سینماها اظهار 
کرد: هم اکنون ۱۴سالن به تجهیزات لیزری مجهز شده است 
و 30سالن دیگر هم در دست اقدام و انجام خدمات فنی است.

 اهدای نشان خورشید
 به حیدری فاروقی 

طی مراســمی در موزه ســینما، دومین 
نشــان خورشــید بــه رامیــن حیدری 
فاروقی)مستند ســاز و تهیه کننده( اهدا 
شد. به گزارش همشهری، نشان خورشید 
از طرف انجمن صنفی تهیه کنندگان ســینمای مستند به افرادی 
اهدا می شود که در تولید و ترویج ســینمای مستند نقش داشته 
باشند. امسال این نشان طی مراسمی با حضور چهره های سینمای 
مســتند ایران به رامین حیدری فاروقی اهدا شد. علیرضا حسینی 
رئیس هیأت مدیره انجمن صنفی تهیه کنندگان مســتند در این 
مراسم گفت:  سال گذشته این نشــان به مرتضی رزاق کریمی اهدا 
شد و امسال با تصمیم هیأت امنا از میان 3نفر از کاندیداها، رامین 
حیدری فاروقی انتخاب شــد. رویا نونهالی بازیگر و همسر رامین 
حیدری فاروقی )مستندساز و تهیه کننده( گفت: امروز برای ادای 
مهر به 3دهه فعالیت کیفی او گرد هم آمدیم. »رامین« شریک درجه 
یک و همسفر خوبی است و برای من هیجان انگیز است که در این 
سال ها، شاهد تلاش او بودم.  رامین حیدری فاروقی نشان خورشید 
را گرانمایه می کند. محمدرضا اصلانی از مستندسازان پیشکسوت 
نیز که در این مراسم حضور داشت، گفت: داشتن جهان بینی، خود 
یک امتیاز است و کمتر کسی را می شناسم که مانند حیدری فاروقی 
این جهان بینی را داشته باشد. در جهان امروز، جهان بینی کم داریم. 
پس از آن مستندی کوتاه درباره رامین حیدری فاروقی به کارگردانی 
امیرخسرو شاهوردی نمایش داده شد. پس از نمایش مستند، منصور 
ضابطیان متن لوح اهدایی به رامین حیــدری فاروقی را خواند و از 
محمدعلی نجفی، سیدمحمد بهشتی، منوچهر شاهسواری، محمد 
حمیدی مقدم، مرتضی رزاق کریمی،  رؤیا نونهالی و علیرضا حسینی 
دعوت کرد تا به روی سن بیایند و نشان عالی خورشید و لوح یادبود 

را به رامین حیدری فاروقی اهدا کنند.
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